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Kromě šermířů bude plánovaný program i v náhradním termínu. Děkujeme za pochopení.
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Vydavatel není odpovědný za obsah
a pravdivost o琀椀 štěných inzerátů a vyhra-
zuje si právo nezveřejnit inzerát/článek, 
který by jej poškozoval nebo byl svým 

obsahem pro琀椀 zákonný. Vychází 12x ročně 
nákladem 750 ks.

Všem výše uvedeným přejeme vše nejlepší, plno životních rados琀 
a mnoho dalších let spokojeného života.

V červnu oslaví své krásné jubileum

paní
AQUINOVÁ ANDĚLA
GONDEKOVÁ ANNA

KOCOURKOVÁ ZDEŇKA
MÍKOVÁ DAGMARA
MORONGOVÁ JANA
ZUŠŤÁKOVÁ ZDENKA

pan
KALIANKO JOSEF
MIKEŠ JAROMÍR

POSTL PAVEL
SOJKA JAN

SRBA KVĚTOSLAV
ŠAFÁŘ FRANTIŠEK
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Je vás stále víc. Vás, kteří mají po琀 že s chůzí a pro které je překonání dvou pater náročný fyzický výkon. Především se to týká seniorů, kteří jdou 
zapla琀椀 t nějaký poplatek. Tedy pro vás všechny je připravena ve ves琀椀 bulu obecního úřadu novinka v podobě zařízení, kterým si přivoláte pově-

řeného úředníka a ten s vámi příslušný úkon provede v přízemí. Děkuji všem, od iniciátorů až po ty, co zařízení instalovali a jsem rád, že všichni 
pracují „u nás na obci“.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce Loučovice -

NOVINKA Z OBECNÍHO ÚŘADU, KTERÁ ŠETŘÍ VAŠE KROKY

T
raduje se, že jeden z významných produ-
centů cukrovinek prohlásil, že kdyby měl 

posledních sto dolarů, dá z nich devadesát 
do reklamy. Díky kontrole v obci používané-
ho navigačního značení jsme zjis琀椀 li. Za prvé. 
Některé subjekty, které mají svou reklamu na 
tabulkách jsou již zaniklé. Tedy reklamy jim 
zjevně netřeba. Za druhé. Některé nově vznik-
lé provozovny a provozovatelé služeb, se ani 
neobtěžují sepsat s obcí smlouvu a „na panká-
če“ vesele instalují tabulky hlava nehlava. Tře-

琀  a v neposlední řadě jsou „staří mazáci“  co 
nepla琀 . To znamená jediné. Od prvního čer-
vence dojde k odstranění navigačních tabulek 
výše zmíněným subjektům a zároveň již 琀 mto 
článkem nabízíme komerčním subjektům k vy-
uži琀  reklamní tabule. Tedy těm co o ně projeví 
zájem, uzavřou smlouvu a budou řádně pla琀椀 t.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

I NAVIGAČNÍ TABULKA JE REKLAMA
A ZA REKLAMU SE VĚTŠINOU PLATÍ

Vypadá to divně, na úřední desce něja-
ké nepojízdné křápy. Ale vysvětlení má 

oporu v zákoně. A přesně tak bude Obec Lo-
učovice postupovat, tedy  dle § 105 zákona

č. 542/2020 Sb., o vý-
robcích s ukončenou 
životnos琀 . 

Nejprve bude sepsána 
a odeslána „Výzva“. 
Pak vyvěšení  „Vý-
zvy“ na úřední desku. 
Následně pak pokud 
vlastník neodstraní 
vozidlo z uvedeného 
pozemku po marném 

uplynu琀  lhůty 1 měsíce od zveřejnění infor-
mace na úřední desce, má se za to, že vozidlo 
je autovrak a obec naloží s autovrakem podle 
zákona o výrobcích s ukončenou životnos琀 . 
Náklady spojené s odstraněním autovraku je 
povinen uhradit obci vlastník opuštěného vo-
zidla, uvedený v registru motorových vozidel.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

NÁŠ EVERGREEN SE JMENUJE AUTOVRAKY
TENTOKRÁT BUDOU I NA ÚŘEDNÍ DESCE
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Jihočeské
minuty

Lipnožurnál TV sklad Jihočeské
víkendy

expresní vlna zpráv

Vaše lipenská televize 
s oblíbenými pořady

www.kuryr.tv

I když se čtení papírových knih může zdát jako 
něco archaického a něco co není úplně tak 

„IN“ je dobře, že pamatujeme na naše věrné 
čtenáře a můžeme nahlásit nové knihy k zapůj-
čení. Máme zbrusu nových a 琀椀skařskou černí 
vonících pětadvacet knih. Většinou se jedná 

o beletrii a knihy u kterých si čtenáři odpoči-
nou za všechny bych rád jmenoval Nespouta-

nou Aljašku K.A. Truckera a tři díly Zvěrolékař-
ky od  Sarah Larkové. Ostatně zavítejte do naší 
knihovny a nechte se překvapit dalším čtením, 
které máme pro vás na léto připravené.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

NAŠE KNIHOVNA MÁ PŘED LÉTEM NOVÉ PŘÍRŮSTKY

Jedná se o volby, které mají takřka vždy 
nízkou účast a které bereme jako něco co 

stejně nelze ovlivnit…Jenže žádná rozumná 
alterna琀椀va než členství v EU neexistuje, a tak 
pokud nám vadí nesmysly, které europarla-

ment plodí a schvaluje, bude dobré se pokusit 
do jedenadvace琀椀 „českých eurokřesel“ po-

sadit někoho, kdo bude alespoň trochu nor-
mální a s předpokladem, že do roka v Bruselu 
nezblbne.
Volby do Evropského parlamentu probíhají 
v rámci čtyř dní napříč celou Evropskou unií. 

O jejich termínu rozhoduje Rada EU a jed-

notlivé státy. V případě ČR je to prezident. Ve 
většině zemí EU se chodí k volebním urnám 
v neděli. Česká republika je jedinou členskou 
zemí, kde volby probíhají ve dvou dnech. 
Klasicky se konají v pátek od 14:00 do 22:00 

a v sobotu od 8:00 do 14:00.
Ve volbách do Evropského parlamentu voliči 
vybírají stranu, hnu琀 nebo koalici. Z ní mohou 
ještě preferenčními hlasy upřednostnit ma-

ximálně dva kandidáty, podobně jako ve vol-

bách do Poslanecké sněmovny. Lístek s vybra-

nou stranou, hnu琀m nebo koalicí volič vloží do 
prázdné obálky a tu vhodí do volební urny.

Volby proběhnou v termínu 7. a 8. června 
2024 na adrese: Loučovice 51, přízemí obec-

ního úřadu.

- Mgr. Daniel Hovorka – tajemník Úřadu obce 
Loučovice -

POZVÁNKA A ZAMYŠLENÍ NA TÉMA: „EUROVOLBY 2024“

Na konci dubna jsme se vypravili tancovat 
do Německa. Některé dě琀椀 tam již tančily, 

pro jiné je to premiéra. Jede nás plné auto, 
bohužel má jen šest míst – zájem mezi dětmi 
byl obrovský. Aby dě琀椀 viděly i něco jiného, 
než taneční halu, zastavujeme se na Walhalle. 
Stavba z první poloviny 19. stole琀 je inspirová-

na an琀椀ckými chrámy, se kterými je srovnatel-
ná i velikos琀. Uvnitř busty osobnos琀 nějakým 
způsobem spjatých s germánským národem. 
Spisovatelé, vědci, skladatelé, vojevůdci, krá-

lové… Hlídané všudypřítomnými okřídlenými 
Valkýrami. Úchvatné.
Kocháme se nejen uvnitř, ale i zvenčí, jak ar-
chitekturou zmíněné stavby, tak dalekými vý-

hledy. Hluboko pod námi meandruje Dunaj, 
na dohled je Regensburg.
Na Walhalle se potkáváme i s kluky z Prahy, 
se kterými se v poslední době na tanečním 
parketu často setkáváme a i tento výlet jsme 
společně plánovali. V taneční hale nás čeká 
tancování na dva callery (lektory). Jeden z Ně-

mecka, druhý ze Švédska. Každý má pochopi-
telně jinou výslovnost, 
proto první půlhodinu, 
kdy se tančí vysoké le-

vely, s dětmi jenom se-

díme a posloucháme, 
aby si na nové výslov-

nos琀椀 zvykly. Když pak 
přijde na řadu úroveň, 
kterou dě琀椀 zvládají, 
rozhodně se neztra琀. 
Jsou schopnější, než 
řada dospěláků na ta-

nečním parketu. Mám z nich radost! 
Na relaxování je k dispozici nejen hřiště, kde 
se dě琀椀 vyblbly, ale i jedna hala plná obchůdků 
s tanečními potřebami. Pestrobarevná zápla-

va sukýnek, spodniček, košil, šátků, přívěšků… 
Ty dě琀椀, které takovéto shopy ještě nezažily, 
jsou úplně nadšené a nejedno Euro zůstane 

v pokladně prodejců…
Tato akce byla pro dě琀椀 skvělá zkušenost 
a jsem rád, že jsme ji absolvovali.

- Miroslav Procházka, www.sumavacek.cz -

ŠUMAVÁČEK V REGENSBURGU
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Vážení spoluobčané, 
informuji vás o dění v naší obci, o tom, co 

se nám podařilo i nepodařilo a co se aktuálně 
řeší.

OPRAVY BYTOVÉHO FONDU OBCE A PŘI-
DĚLOVÁNÍ BYTŮ, BUDOVÁNÍ NOVÝCH 
PROVOZOVEN
Na začátku volebního období, bylo několik ob-

las琀, týkající se chodu obce, které mne zajíma-

ly a mimo jiné  i stav bytových a nebytových 
prostor. Sama jsem iniciovala nejednu pro-

hlídku, na kterou jsem pozvala i ostatními za-

stupitele a členy bytové komise, a to jak do by-

tových, tak nebytových prostor. Zjis琀椀la jsem, 
že obec má skoro 20 bytů v dezolátním sta-

vu, neobyvatelné a tudíž i nepronajímatelné. 
Ležely ladem a nevydělávaly. To se postupně 
mění,  byty se opravují, rekonstruují a bytová 
komise je velmi produk琀椀vní ve své činnos琀椀 
i svých doporučeních a přidělování obecních 
bytů. Obec pokračuje v opravách bytů ze své-

ho rozpočtu. Věřím, že než skončí toto volební 
období, budeme si moci říct, že jsme bytové-

mu fondu pomohli se dostat do tzv. formy, 
s péčí řádného hospodáře a tyto byty budou 
z velké čás琀椀 opravené a pronajaté. Budeme 
se snažit prosadit i to, aby se pro příš琀 rok 

v rozpočtu vyčlenily peníze na kompletní re-

konstrukce dalších vybydlených bytů v ma-

jetku obce. Jsou  i nově vybílené společné 
prostory v některých obecních nájemních 
domech. 
A v neposlední řadě se snažíme i o efek琀椀vní 
hospodaření s nebytovými prostory, kte-

ré postupně rekonstruujeme na provozovny 

a jsou nabízeny formou zveřejněných záměrů 
místním podnikatelům, pro poskytování slu-

žeb našim občanům. Některé provozovny už 
vznikly (pedikůra, tetovací studio) a v tomto 
směru hodláme i nadále pokračovat.

ZELEŇ U HŘBITOVA A  „PEČOVATELSKÉHO 
DOMU“
V dalším odstavci se zmíním o záhonu růží, 
které jsem před rokem sázela společně se 
seniorkami ze Senior klubu Loučovice, u zíd-

ky před hřbitovem.  U hřbitova byl tedy vysá-

zen záhon růží, který jsme pravidelně zalévali 
a udržovali, společně s ostatními občany obce 
Loučovice. I jim nebyl záhon lhostejný a dělalo 
nám radost, že se růže chy琀椀ly a rostou. Bo-

hužel opět se ukázalo, že někteří nenechavci 
v naší obci dokážou zkazit vše, čeho si všim-

nou a co nemá nožičky, tak neuteče. A tak 
během prvních 14 dní se několik růží ztra琀椀lo 
resp. bylo odcizeno! Do tří měsíců z 16 vysa-

zených růží zůstalo pouze pět, které teď jsou 
před květem a nadále rostou. Celkový náklad 
na nákup růží byl cca 700,-Kč, práce 0,-Kč. Na 
rozdíl od předchozích zakázek a předchozího 
vedení, se chovám jako řádný hospodář a nej-
sem sama, kdo tento přístup zastává. Držím se 
hesla, za málo peněz, hodně muziky a co lze 
udělat vlastními silami, je žádoucí pro obec 

a obecní pokladnu. Bohužel mrzí nejenom 
mne, ale i ostatní občany, kteří měli z výše 
uvedeného růžového záhonu radost, že růže 
byly ve velmi krátké době po výsadbě odcize-

ny. Je to škoda. Ale …, ani toto nás neodradí 
a nadále budeme naši obec zvelebovat a vysa-

zovat stromy, i zlepšovat kulturu okolí. Bude-

me pracovat na tom, aby naše obec byla hezčí, 
a to i včetně další výsadby rostlin v záhoně u 
hřbitova. Doufám, že posledním zbývajícím 
pě琀椀 růžím, které zbyly z celkového počtu, 
jsem 琀mto nevystavila cestovní pas do nezná-

ma. Na hřbitově nám také dosluhuje stávající 
dřevěný plot. O tomto stavu víme a budeme 
ho řešit. 
Když už jsme u té výsadby zeleně, ráda bych 
informovala budoucí obyvatele domů se so-

ciálními byty napro琀椀 pečovatelskému domu 
čp. 60, že jsme využili prostor před domy 

k výsadbě ovocných keřů, které budou 

k užitku všem budoucím nájemníkům, a to 
konkrétně záhon rybízu. Věřím, že budoucí 
nájemníci rybízovou letní úrodu ocení. Ne-

jenom před novými domy se sociálními byty 
proběhla jarní výsadba. I v pečovatelské za-

hradě, která dlouho volala pro rekul琀椀vaci 
a pět let nebyla z mé strany žádost o rekul-
琀椀vaci vyslyšena, již prošla proměnou. Stromy 
byly konečně po 5 letech opatřeny řezem, 
byly vysazeny nové ovocné stromky a ošetře-

ny ty stávající. Dále došlo k rizikovému kácení 

(a nejen v této zahradě)  dvou vzrostlých stro-

mů, které ohrožovaly majetek obce (budovu 
PS) a byly suché. Nutno podotknout, že i zde 
se na rekul琀椀vaci podílel technický úsek obce 
Loučovice a nejenom zde. Vyslechla jsem  
také výtky od některých občanů k radikálním 
řezům  třešňové aleje pod paneláky. Ovšem 
kdyby se o tyto mladé stromky někdo staral 
dříve a řezal výchovnými řezy v prvních letech, 
tento výchovný radikální řez by nebyl potřeba. 
Stromy třešní jsou již opět obrostlé a koruna 
bude tvarována tak, jak je to v prvních letech 
u mladých stromků potřeba.

PRODEJ PALIVOVÉHO DŘÍVÍ A ČINNOST 
TECHNICKÉHO ÚSEKU OBCE
I zde se pozastavím, neboť pár let zpět nebylo 
na prodej žádné dřevo pro občany obce Lou-

čovice. Proč tomu tak bylo nevím, ale vím, že 
když se přišli zeptat občané, zda-li je nějaké 
dřevo na prodej, že potřebují, odpověď zně-

la z technického úseku NE, žádné dřevo na 
prodej není. Ovšem teď dřevo na prodej je, 
dokonce se prodává i naš琀pané, dle rozměru 
objednavatele. Ráda bych k tomu podotkla, 
že s 琀mto nápadem, prodávat dřevo š琀pané, 
přišli sami noví zaměstnanci technického úse-

ku a zájem ze strany občanů obce Loučovice je

INFORMACE Z DĚNÍ V NAŠÍ OBCI
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velký, mnoho objednávek již bylo uspokoje-

no, včetně dovozu do domu zdarma, za cenu 
přijatelnou. Ano, toto je služba obyvatelům 
obce, po které byla poptávka a obec na tuto 
poptávku a potřebu ze strany občanů reago-

vala. Zároveň podotýkám, že technický úsek 
těmito kroky (zpracování dřeva) již vydělal do 
obecní pokladny cca 63 琀椀s. Kč. To není málo, 
za tři měsíce svého působení. A nejenom to, 
více se ve sběrném dvoře třídí a odváží např. 
výnos za barevné kovy 15 琀椀s. Kč.
Slýchávám s琀žnos琀椀, jak není posekáno tu 

a tam, není zameteno. S琀žnos琀椀 na technický 
úsek slýchávám léta, občané mají právo si stě-

žovat a také to dělají, to je v pořádku. Ovšem 
ne vždy občané vědí, co všechno technický 
úsek zvládá a co je třeba jiného udělat, mimo 
sekání a jarní nebo zimní údržby obce. Máme 
tedy ne plný personální stav technického úse-

ku a stále hledáme zaměstnance, kteří jsou ši-
kovní. Z tohoto důvodu, není reálné mít hoto-

vé vše a najednou. Např. mít posekáno během 
jednoho týdne, a to vzhledem k okolnostem 

a těmi jsou: počasí, stav techniky a další ne-

zbytné základní činnos琀椀, které má technický 
úsek v popise práce + nutné opravy havárií 
a činnos琀椀, které vyplývají z běžného chodu 
obce (bytové a nebytové prostory obce, ob-

sluha kotelen, spolupráce s různými subjekty, 
které zajišťují provoz bytových a nebytových 
domů a mnoho dalšího). Musím dodat, že 
stojím za technickým úsekem, protože vím, 
že to nemají jednoduché, nejsou v plném po-

čtu tak, jak tomu bývalo,  a přesto pracují tak, 
jak mají a s mnohými úkoly nemají problém 
a jsou sami inicia琀椀vní, včetně zlepšovacích 
návrhů, jak a kde by šlo ušetřit (svépomocné 
opravy bez nutnos琀椀 volat externího opraváře, 
aj.). Problémem je i stav techniky, ve kterém 
ho noví pracovníci převzali. Některou techni-
ku sami opravují svépomocí. Spolupracují i se 
školou, školkou a udržují i školkovou zahradu 
pro loučovické dě琀椀. Že je zahrada MŠ již zcela 
jiná, rekul琀椀vovaná, o tom se též moc nemluví, 
ale je. Ve školce ještě čekají na instalaci dvou 
nových laviček. Ano, i to je další činnost tech-

nického úseku. Sami si mnoho věcí opraví,  a to 
i v bytových a nebytových prostorech, včetně 
školní jídelny,  např. bojlery opravy a výměny, 

sporáky, vodovodní baterie, vzduchotechnika 
atd. Dříve se na toto všechno volal externí 
opravář. Dovolím si i zde použít aktuální číslo, 
na těchto opravách svépomocí obec ušetřila 
za 4 měsíce přes 60 琀椀s. Kč.  Nepočítám úspo-

ru za údržbu zeleně, kterou ještě nedávno 
zajišťoval externí dodavatel. Také zmíním spo-

lupráci se sportovními oddíly v Loučovicích, 
např.  mulčování tréninkového hřiště a okolí.  
Počítám s 琀m, že některé občany 琀mto člán-

kem pozlobím, ale nový technický úsek sku-

tečně má za velmi krátkou dobu velmi dobré 
výsledky a mnoho splněných úkolů, po obci 
jsou vidět víc než dost, při mnoha činnostech, 
ne jen při vyvážení odpadkových košů a sekání 
trávy. Věřím, že někteří nespokojení občané 
díky těmto informacím možná změní svůj po-

hled, třeba na to sekání trávy či nezametené 
silnice, neboť když nesekají a nezametají, tak 
dělají jinou práci, která má v té chvíli větší pri-
oritu např. objednávky služeb u TS od občanů 
a termín dohodnuté realizace (琀m nemyslím 
výrobu š琀paného dřeva). Sekání den dva jistě 
počká. Obec Loučovice v současné chvíli čeká 
na nový velký a malý traktor. Ne vše je doko-

nalé a vždy je co zlepšovat. Budeme se snažit 
situaci zlepšit a noví zaměstnanci technic-

kého úseku se, věřím, rychle zaučí i na jarní 
a letní údržbu obce.   
Celková úspora za opravy různého druhu 
svépomocí TS, včetně příjmu z prodeje dřeva 

a třídění odpadu, díky pracovníkům technic-

kých služeb, za období čtyř měsíců je proza-

琀m za min. 140 琀椀s. Kč.

NOVÉ LAVIČKY 
Byly zakoupeny nové betonové lavičky 

a šes琀椀hranné vázy do naší obce. Již avizované 
lavičky budou vyměněny před jídelnou. Nově 
budou umístěny i ve školkové zahradě a na 
hřbitově u rozptylové loučky, včetně betono-

vých váz na odkládání svíček a kvě琀椀n. Beto-

nové šes琀椀hranné vázy budou umístěny i do 
prostoru mezi kolumbárii – opět k odkládání 
svíček a kvě琀椀n.  Nově je objednáno i další dru-

hé kolumbárium, čekáme na dodání. Lavičky 
budou instalovány i na dalších vy琀椀povaných 
místech, např. u nových domů se soc. bydle-

ním a po obci. A také se vrá琀 na místo jedna 

či dvě lavičky do parčíku u čp. 40, na přání ob-

čanů, kteří chodí z autobusové zastávky.  Pů-

vodní lavičky byly odvezeny, neboť nepořádek 
kolem těchto laviček od návštěvníků obchodu 
Večerka byl značný, včetně jejich poškozová-

ní a občané si na to stěžovali.  Lavičky slouží 
všem, tak snad už nebudou ničeny.

PARKOVÁNÍ NA NEVHODNÉM MÍSTĚ, NA-
VÍC S EXEKUTORSKOU BOTIČKOU
Touto věcí se intenzivně zabýváme, neboť s琀ž-

nos琀椀 se množí a chápu rozhořčení občanů, ve 
věci parkování odstaveného auta, opatřeného 
exekutorskou bo琀椀čkou, na místě, kde nemůže 
teď zastavit ani vozidlo IZS. Do této věci jsem 
se vložila a došlo k o昀椀ciálnímu  oznámení na 
Policii ČR, která již ve věci podala na mou žá-

dost písemné vyjádření, tj. za Policii ČR vše 

v pořádku, co se provozu na komunikaci týče, 

a nemohou zařídit odtah. Nyní probíhají 
jednání s exekutorem s výzvou  k odstraně-

ní  zabaveného majetku. Vzhledem k tomu, 
že  exekutor zaujal již v několika hovorech 
po telefonu laxní postoj s nezájmem věc ře-

šit, máme tedy jiné řešení. Věřím, že v brzké 
době, po o昀椀ciálním vyjádření exekutora, auto-

mobil s bo琀椀čkou bude přemístěn a nebude již 
překážet na tomto místě.

Informace pro žadatele o sociální bydlení
Všichni žadatelé, kteří mají podanou plat-
nou žádost,  budou postupně ze strany 

OÚ Loučovice od 1.6.2024  vyzváni telefonic-

ky k účas琀椀 na sociálním šetření, dle Směrnice 

o pravidlech pro přidělování a užívání sociál-
ních bytů. 

- Mgr. Pavla Vachová, místostarostka -
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Loučovice a Vyšší Brod, obce vedle Lipna nad 
Vltavou, začínají mít velmi brzy prospěch, 

z nově vybudované cyklostezky, kterou tu ne-

chal postavit Jihočeský kraj. Objevují se noví 
podnikatelé, kteří se rozhodli využít toho, že 
sem nová 5,5 kilometru dlouhá cyklostezka 
přivede mnohem více cyklistů, než bylo zvy-

kem. 
„Konečně se dostáváme na turis琀椀ckou mapu 
Lipenska. Naše obec byla vždy průmyslová, ale 
průmysl po revoluci zmizel. Nová cyklostezka 
je velikou výzvou pro naší obec. Nová cyk-

lostezka má pro nás velký přínos. Ozývají se 
noví podnikatelé, kteří si tu chtějí otevřít nové 
provozovny,“ uvádí loučovický starosta Jan Ku-

bík. Loučovice také chystají na léto fes琀椀val di-
vadelních souborů zvaná Loučovický papírek. 
Během srpnových nedělí se ve zdejším kultur-
ním domě budou hrát divadelní představení 
pro dě琀椀 (více na plakátu v příloze).
„Takový fes琀椀val na Lipensku chyběl. Věříme, 
že si vedle obsazeného Lipna nad Vltavou 

a ve velice turis琀椀cky oblíbeném termínu najde 
mnoho návštěvníků,“ uvádí Pavel Pechoušek 

z Turis琀椀ckého spolku Lipenska, který se stará 

o propagaci území sahajícího od Stožce po 
Rožmberk.
Loučovice a Vyšší Brod nepatří v oblas琀椀 Li-
penska mezi nejnavštěvovanější des琀椀nace. 
S Lipnem nad Vltavou či Frymburkem se ne-

mohou srovnávat, byť je kolem vedle krásné 
přírody i řada jiných lákadel. 
Jedním z těch, kteří chtějí v Loučovicích nově 
podnikat je například Vojen Smíšek, který 
chce v léta nevyužívané prodejně plynu, le-

žící přímo u cyklostezky, provozovat kavárnu 

s občerstvením.
„Novou cyklostezku vnímáme nejen jako 
příležitost pro podnikání, ale také jako příle-

žitost pro rozvoj obce Loučovice. V provozov-

ně chceme uplatnit naše zkušenos琀椀 z espre-

ssobaru, který čtvrtým rokem provozujeme 

u cyklostezky v Lipně nad Vltavou. Chceme 
vytvořit místo, které se stane plánovanou gas-

trozastávkou při návštěvě Lipenska a pomůže 
dostat Loučovice na cyklis琀椀ckou mapu jižních 
Čech," říká Vojen Smíšek.
Výborně začala prosperovat kavárna, kterou 
v Loučovicích otevřel Eduard Benc. „Kavárnu 
jsem zde otevřel již před 2 lety, kdy tu ještě 

cyklostezka nebyla, takže bych to jako novou 
šanci nepopisoval, záměr byl vytvořit zde 
kavárenskou kulturu, která mi zde chyběla, 
protože jsem místní a žiji zde. Je pravdou, že 
za琀m je projekt v červených číslech už i proto, 
že nechávám otevřeno celoročně a ne jenom 
sezónně jako někteří provozovatelé v okolí 
Lipenska. Věřím však, že cyklostezka přenese 
podnik do plusu. Po pár týdnech po otevření 
je to již na tržbách znát a jsou zhruba o 1/3 
vyšší než v loňském roce,“ uvádí Benc.
Ve Vyšším Brodě uvažuje 昀椀rma IngeTour, která 
je majitelem největší půjčovny lodí na Vltavě, 
že zde otevře i půjčovnu kol a elektrokol.
„Lipensko je prostě cyklis琀椀cká des琀椀nace, 
a to opravdu od Stožce, respek琀椀ve od No-

vého Údolí na hranicích z Bavorskem, až do 
Rožmberka nad Vltavou. Nový úsek pochopi-
telně celou oblast zatrak琀椀vnil a uvědomují si 
to všichni podnikatelé. Byť za琀m možná bez 
větších výdělků. Teprve až se dobuduje celá 
cyklostezka do Českého Krumlova, tak vše 
dostane exponenciálně větší rozměr. Všem 
držíme pace a děkujeme Jihočeskému kraji, 
že projekt velké cyklostezky vzal za své,“ uvádí 
Jiří Mánek, předseda Turis琀椀ckého spolku Li-
penska, která se stará o propagaci území od 
Stožce po Rožmberk.
Nově zprovozněná 5,5 kilometrů dlouhá trasa 
navazuje na 1,2 kilometrový úsek mezi želez-

ničními zastávkami Lipno nad Vltavou a Lou-

čovice.  
Nový úsek začíná před kaplí svatého Prokopa 

v Loučovicích a končí ve Vyšším Brodě u vjez-

du do kempu Pod Hrází. Na počátku trasy vede 
podél levého břehu Vltavy a prochází mezi 
řekou a zastavěnou čás琀 obce Loučovice až 

k mostu. Poté pokračuje po pravém břehu Vl-
tavy směrem k Čertově stěně. Dále se cyklisté 
dostanu k vodní vyrovnávací nádrži Lipno II. se 
zakončením u kempu Pod Hrází.

- Pavel Pechoušek, TS Lipenska -

LOUČOVICE A VYŠŠÍ BROD „NAKOPLA“ NOVÁ CYKLOSTEZKA

Loučovický papírek to je název nového di-
vadelního fes琀椀valu, který bude o letošních 

prázdninách hos琀椀t útulný Dům kultury v Lo-

učovicích. Každou prázdninovou neděli od 
28.července do 25.sprna se zde bude hrát 
divadlo pro dě琀椀 i dospělé. Do Loučovic přije-

dou soubory z celých jižních Čech. „Jedná se 
o ty nejlepší ochotníky z jihu Čech, kteří hrají 
pohádky pro dě琀椀,“ uvádí organizátor Pavel Pe-

choušek z Turis琀椀ckého spolku Lipenska. Název 
fes琀椀valu odkazuje na bohatou průmyslovou 
tradici Loučovic, které byly v 80.letech mi-
nulého stole琀 průmyslovým centrem celého 
regionu. S krachem místních papíren tu přišly 
o práci 琀椀síce lidí. Nyní se ale o Loučovicích 

bude mluvit stále častěji. Jihočeský kraj zde 
vybudoval 5,5 kilometrů dlouhou cyklostezku, 
která navazuje na 1,2 kilometrový úsek mezi 
železničními zastávkami Lipno nad Vltavou 

a Loučovice.  
Nový úsek začíná před kaplí svatého Prokopa 

v Loučovicích a končí ve Vyšším Brodě u vjez-

du do kempu Pod Hrází.
Organizátoři si od fes琀椀valu slibují, že naláká 
do Loučovic mnoho diváků, kteří by sem vů-

bec nezavítali, zdrží se, navš琀ví třeba zdejší 
kavárnu, naplánují procházku v okolí. Navíc 
bude tato kulturní akce vhodným doplňkem 
k sousednímu Lipnu nad Vltavou, kde je veli-
ce rozvinutá infrastruktura a velké množství 

turis琀椀ckých atrak琀椀vit. „Turisté si rádi odpo-

ledne zajdou do Loučovic na kvalitní divadlo, 
u kterého si odpočinou a zasmějí se,“ uzavírá 
Pechoušek.
Vstupné na jednotlivá divadelní představení 
bude činit 50,- Kč pro dě琀椀 do 15 let, ostatní 
zapla琀 70,- Kč.
Autorkou krásného plakátu je Hana Čivrná 

z Vyššího Brodu. Každý herecký soubor také 
obdrží pamětní obrázek s tématem Loučovic, 
který nakreslily dě琀椀 ze Základní školy v Lou-

čovicích.

- obec Loučovice -

LOUČOVICE ZVOU O PRÁZDNINÁCH
NA FESTIVAL DIVADEL PRO DĚTI
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Druhá květnová neděle patří všem mamin-

kám, které slaví svůj svátek – Den matek. 
A když už byl ten Maminkovský sváteční den ... 
oznamujeme, že činnost našeho Mimiklubu, 
v rámci provozu a činnos琀椀 Dětského klubu Čer-
琀k, oslavila "půlroční" výročí od svého vzniku. 
Mimi maminky jsou velmi šikovné, akční a je 
to vidět na jejich ak琀椀vitách. Je fajn vědět, že 
celkově Dětský klub Čer琀k baví jak dě琀椀, tak 

rodiče a angažují se i babičky. Obec Loučovice 
podporuje komunitní ak琀椀vity v naší obci. Ale 
nejen obec, i MAS Rozkvět, z.s., díky které je 
mnoho ak琀椀vit podporováno, včetně venkov-

ských komunitních táborů, kurzů či ak琀椀vit 
v Senior klubu. Mimiklub je otevřenou skupi-
nou pro veřejnost z Loučovic a každý měsíc má 
svůj stanovený harmonogram organizované 
zábavy. Pokud některé maminky ještě o tom-

to našem komunitním klubíku nevědí,  jste 
srdečně vítané i se svými dětmi. Jak se vede 
našim maminkám v novém Mimiklubu uvidíte 
sami ve fotogalerii. Přejeme, ať se v Dětském 
klubu Čer琀k všem dál líbí a maminkám spous-

ty nových nápadů na ak琀椀vity pro své dě琀椀.

- Za Dětský klub Čer琀k, Pavla Vachová -

INFORMACE Z DĚTSKÉHO KLUBU ČERTÍK
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V sobotu 4. 5. 2024 se loučovič琀 kor昀戀alis琀椀 
vypravili, bohužel bez mé účas琀椀 jen s Mar-

kétou a rodiči, opět do naší krajské metropole. 
Zde se uskutečnilo republikové mistrovství ka-

tegorie U9 za účas琀椀 10 týmů z celé republiky. 
Loučovice byly nalosovány do těžké skupiny 
spolu s Českými Budějovicemi, Brnem, Třebo-

ní a Otrokovicemi, proto se museli snažit své 
soupeře zaskočit překvapivým výkonem. První 
zápas ve velké Sportovní hale byl hned těžkou 
zkouškou, kdy jsme pro琀椀 Brnu dostali pěknou 
nálož košů a konkurovali jen jedním zásahem. 
Druhý zápas s Třeboní byl naší touhou o lep-

ší výsledkové pořadí, že by mohl dopadnout 
lépe, ale také prohra s jen jedním zásahem. 
Tře琀 v pořadí byl zápas s Českými Budějovi-
cemi a zde jsme soupeře z Jihočeské ligy taky 
nezaskočili. Poslední zápas ve skupině s Otro-

kovicemi byl jen utvrzením posledního místa 

ve skupině, i na neznámého soupeře jsme 
nestačili. Zbývalo sebrat poslední zbytky sil do 
zápasu o 9. místo. Po celém vyčerpávajícím 
dni našich 6 statečných bohužel nedokázalo 
porazit ani Lišov a odvezli si tak domu krásné 
10. místo v republice (nezúčastnily se všechny 
týmy). Ale i to je krásné a máme do dalšího 
roku mo琀椀vaci se ze dna od-

razit. Děkuji všem 6 hráčům: 
Marušce, Bibince, Alise, To-

movi a Matýskům za krásnou 
reprezentaci a srdceryvné 
výkony a rodičům za velkou 
podporu a krásné fotky. Bo-

hužel se na našem výkonu 
podepsala i neúčast někte-

rých hráčů, ale zdraví člověk 
neporučí. Pro letošní školní 
rok naše kor昀戀alové okénko 

končí. My si do konce roku užijeme ještě ně-

kolik tréninků a těším se na další rok. Tímto 
zvu další dě琀椀, které by se chtěly přidat, ať se 
již nyní přijdou podívat do tělocvičny v úterý 
od 15 hodin.

Hezké léto všem, Katka Berná

KORFBALOVÁ BOHUŽEL HOŘKÁ TEČKA

IN
F

O
 Z

E
 Š

K
O

LY
VYBÍJENÁ - DERBY S VYŠŠÍM BRODEM
V úterý 7. května 2024 se na naší škole konala odveta ve vybíjené pro琀椀 
druhému stupni ZŠ Vyšší Brod. Jelikož minulý rok to dopadlo remízou 
2:2, tak jsme tento rok pořádali rozhodující turnaj :) Celé utkání bylo 
pro všechny zábavné a zároveň velmi napínavé. Naši fanoušci vytvořili 
nezapomenutelnou atmosféru. Všichni si to moc užili a výsledky byly 
jednoznačné!
První zápas zahájil tým holek, kdy výsledkem byla výhra pro loučovický 
tým. Druhý zápas hráli kluci a též vítězně pro tým z Loučovic. Hrálo se 
po dvace琀椀 minutách jedno kolo. Z důvodu dostatku zbývajícího času 
se rozhodlo, že se budou hrát ještě další zápasy - vždy jeden po de-

se琀椀 minutách. Jako první šly opět na řadu holky, kdy výsledek byl po 
uplynu琀 dese琀椀 minut nerozhodný, a proto dostaly dalších pět minut 
navíc, aby se rozhodlo. V tomto prodloužení vyhrály opět loučovické 
holky! Poslední zápas, který se konal, byl v režii kluků. I v tomto zápasu 
vyhrál tým Loučovic, tudíž celkové skóre bylo jednoznačné - 4:0 pro 
Loučovice :)
Na konec následovalo vyhlášení výsledků a předání odměn každému 
týmu.  Za první místo jsme dostali odměny a diplomy. Sláva vítězům, 
čest poraženým. Děkujeme Vyššímu Brodu za účast a těšíme se na další 
vzájemná sportovní klání (nejen) v příš琀m roce...

Natálie Durčanská, 9.třída 

EXKURZE NA FARMU MALONTY
Dne 20. 5. proběhla pro žáky 2. stupně prak琀椀cké třídy a vybrané dě琀椀 

z 6., 7. a 8. třídy ZŠ Loučovice exkurze na FARMU Malonty, která se zabý-

vá ekologickým a udržitelným hospodařením. FARMA Malonty vznikla 

v roce 1994 z bývalých státních statků. Dnes hospodaří na bezmála dvou 
琀椀sících hektarech v podhůří Novohradských hor. Společnost se skládá 
z několika buněk. Dvě základní jsou Rostlinka a Chov zvířat. Hlavním 
úkolem Rostlinky je zabezpečit dostatek kvalitního krmení pro vlastní 
zvířata – senáže, seno a obilí. Na prodej se pěstuje hlavně žito, pšenice, 

špalda, oves a pohanka. Nepoužívají se minerální hnojiva a pes琀椀cidy. 
V Chovu zvířat je nejvýznamnějším provozem chov dojnic na farmě 

v Meziříčí, kterou jsme si s krásným výkladem měli možnost celou pro-

jít. Původní holštýnské plemeno je křížením postupně převáděno na 
českou červenou straku, která je pro ekologický chov vhodnější. Přes 
300 krav se v létě pase v širokém okolí farmy, v zimě využívají nejbliž-

ší pastviny jako výběh. Zvířata jsou převážně krmena trávou, senáží 
a senem, telátka jsou chována ve skupinách a krmena mlékem, zvířata 
zde nejsou odrohovávána, léky nejsou podávány z preven琀椀vních dů-

vodů.
Mimo jiné jsme se dozvěděli, že krávy jsou také nesmírně inteligentní 
zvířata. K problémům se staví čelem a mají dobrý pocit z překonání 
překážky. Další úchvatnou schopnos琀 je jejich paměť. Rozumí vztahu 
příčiny a následku a učí se od ostatních. Dokáží si zapamatovat lidskou 
tvář a vyhýbají se těm, kteří jim ublížili. Co se naučily, to nezapome-

nou. Emocionální život krav je velmi pestrý. Zažívají širokou škálu po-

citů, jako je strach či úzkost, bojí se o budoucnost a také jsou schopné 
cí琀椀t štěs琀. Krávy jsou i velmi pozorné matky. Když dojde ke smr琀椀 jejich 
telátka, viditelně truchlí a trápí se. Dokonce umějí plakat. Jsou schop-

né vycí琀椀t smrt a za svůj život bojovat. Kromě hlasitých hovorů vedou 
i nonverbální komunikaci. Svou roli při ní hraje výraz obličeje i pozice 
těla. Mají sociální hierarchii mezi členy stáda. Je zde typicky jedna krá-

va, která je „šéf“ a určuje chování svých přívrženců. Je velmi zajímavé, 
že různobarevné skvrny holštýnského skotu jsou něco jako o琀椀sk prstu 

u lidí. Žádné dvě krávy nemají na svém těle přesně stejný vzor.
Za dopravu našich dě琀 na tuto vydařenou akci opět děkujeme SDH 
Malonty a SDH Loučovice. Exkurze na Farmě Malonty byla pro dě琀椀 ve 
výuce velice zajímavým zpestřením. Velké poděkovaní za skvěle poda-

ný výklad a velmi trpělivé odpovídaní na všemožné dotazy dě琀 patří 
především slečně zootechničce Barboře Bílkové. Děkujeme také panu 
agronomovi Adamu Janošťákovi a panu řediteli Farmy Malonty Mar琀椀-

nu Všechovskému, že nám tuto návštěvu umožnili.
Přejeme mnoho úspěchů a těšíme se na viděnou zase někdy příště.
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Dne 23.5.2024 uskutečnil náš Senior klub první letošní jednodenní autobusový výlet do Klatov. Navš琀vili jsme klatovské podzemí - katakomby. 
Po společné komentované prohlídce se naši senioři rozešli a měli individuální program. Nechybělo dobré jídlo, pi琀 a ani dobrá nálada. Počasí 

nám přálo. Výlet byl náročný časově i svou vzdálenos琀, ale myslím, že se všem líbilo a výlet si všichni velmi užili. V září se budeme těšit na druhý 
výlet. 

- Mgr. Pavla Vachová, Senior klub Loučovice -

INFORMACE ZE SENIOR KLUBU LOUČOVICE
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Patří mezi ně babočky, které je možné spa-

třit přímo v Loučovicích, ale nejsou tak 
časté jako ty v předcházejícím článku. Je to 
především babočka jilmová /Nymphalis po-

lychloros/, která je větším „bratrem“ babočky 
kopřivové. Je taktéž přezimujícím druhem, 
avšak vyskytuje se hojněji jen v některých le-

tech. Pro琀椀 jiným babočkám se její housenky 
živí listy dřevin a to hlavně jívy a ovocných 
stromů. Housenky žijí až do dospělos琀椀 ve spo-

lečných hnízdech. Dokáží úplně zbavit listů 
velké větve. Dospělí motýli spolu s babočkou 
admirálem rádi vyhledávají vytékající sladkou 
mízu ze stromů.

Zajímavou babočkou je babočka bílé C /Po-

lygonia c-album/, která má na rubu zadních 
křídel výrazné písmeno c. Má taktéž hluboce 
vykrojená křídla. Je to druh přezimující. Čas-

to na něho narazíme na jaře při procházce na 
cyklostezce pod Čertovou stěnou. Housenky 
se vyskytují jednotlivě na kopřivách a planém 
chmelu. Mají krásně bílé sedlo. 
Nejmenší babočkou je všude přítomná baboč-

ka síťkovaná /Araschnia levana/. V Čechách 
byla kdysi velmi vzácná. Poslední léta se však 
hojně vyskytuje prak琀椀cky všude. Její největší 
zajímavos琀 je výskyt jarní a letní generace, 
které jsou barevně velice odlišné. Dříve byly 

dokonce považovány za samostatné druhy. 
Jarní světlá generace se líhne s přezimujících 
kukel, ale kukly letní generace nepřezimují 
a líhnou se z nich hned tmaví motýli. Housen-

ky obou forem jsou stejné. Žijí pospolu na ko-

přivách a od housenek baboček kopřivových 
a pavích ok se liší přítomnos琀 ostnitých vý-

růstků i na hlavě. Zajímavé je i kladení vajíček. 
Samička vajíčka zavěšuje do sloupečků po ně-

kolika kusech zavěšených na spodu listu.

- Ing. Jan Kolovratník -

MÉNĚ ZNÁMÉ, ALE ZAJÍMAVÉ BABOČKY

Babočka bílé C (bok) Babočka bílé C Babočka jilmová

Babočka síťkovaná jarní f. babočka síťkovaná letní f. (bok) Babočka síťkovaná letní f.
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JAK TO VŠE ZAČALO
Historie Lipenské přehrady začíná na konci 
19. stole琀, kdy po velké povodni v roce 1890 
vydává v roce 1892 inženýr Daniel němec-

ky psanou brožuru, ve které navrhuje zřízení 
menších přehrad na horní Vltavě a jejích pří-
tocích. Tyto přehrady měly zabránit velkým 
povodním a zátopám. Myšlenkou se dále za-

bývá sněm království Českého a stavební rada 
Jan Jirsík řeší v roce 1899 úkol taktéž návrhem 
výstavby několika přehrad na horní Vltavě. 
Jako první měla být postavena přehrada u Žel-
navy o obsahu 32 miliónů kubíků vody. Došlo 
zde i k projednávání projektu, ale zemědělci 
nebyli ochotni postoupit pozemky potřebné 
pro stavbu. Konzerva琀椀vnost správních řízení 
v roce 1904 nebyla překonána, a tak příprav-

né práce musely být zastaveny. V roce 1911 
navrhly německé zemědělské organizace zří-
zení většího počtu nádržek na potocích přité-

kajících do Vltavy. Návrh byl majiteli pozemků 
příznivě přijat, i když realizace nemohla mít 
podstatný vodohospodářský význam. Po první 
světové válce se pokračuje v hledání možnos琀 
zřízení nádrží, které jsou vlastně jen hledáním 
prostoru, kde by nebylo námitek pro琀椀 zabrání 
pozemků. V roce 1920 došlo na horní Vltavě 

k další velké povodni, a tak znovu ožívá vybu-

dování přehrady, která by zadržela vody z jar-
ního tání na Šumavě.
V roce 1930 umisťují inženýři Zemského úřadu 
ve svých projektech stavbu přehrady poprvé 
na Lipno. Ale i tentokrát je nepřekonatelnou 
překážkou získání zátopové plochy, zejména 
od loučovických papíren a vyšebrodského cis-

terciáckého kláštera. Také tentokrát jsou dal-
ší studie přerušeny druhou světovou válkou, 
a tak jarní zátopy i vyschlé koryto Vltavy v létě 
pokračují. Projekt přehrady na Lipně s elektrá-

renskou turbínou vznikl až po druhé světové 
válce, zejména po odsunu Němců a znárod-

nění loučovické papírny. V roce 1946 jsem 

v kronice Frymburku objevil zápis: „V letních 
měsících se v povodí Vltavy objevily skupiny 
zeměměřičů a údajně zaměřovali plochy pro 
stavbu přehrady, která má být vybudována 
někde v okolí Lipna." Rozhodnu琀m minis-

terstva dopravy bylo v dubnu 1946 uloženo 

Zemskému národnímu výboru v Praze, aby 
připravil návrhy na využi琀 vodní síly na hor-
ní Vltavě tak, aby spád Čertových proudů byl 
koncentrován v jediném vodním díle. Tím bylo 
techniky upřesněno zadání budoucí výstavby 
Lipenské přehrady. Práce na úvodním projek-

tu byly v roce 1946 opravdu zahájeny a byly 
zařazeny do celostátního „dvouletého plánu." 
V Zemském národním výboru Praha byly od-

děleně zpracovány plány pro výstavbu přehra-

dy, kde byl vedoucím ing. A. Ulrych a pro ener-
ge琀椀ckou část, kterou zpracoval ing. A. Chlum.
Podle úvodního projektu ing. A. Chluma měla 
podzemní elektrárna tři agregáty po hltnos琀椀 
23 m3/s, k nimž byla voda přiváděna jednou 
tlačnou šachtou. Přístup do podzemí centrá-

ly byl navržen tunelem 1400 m dlouhým, ve-

deným odbočkou od státní silnice ve Svatém 
Prokopu. Jím měla být také vyvedena získaná 
energie do rozvodny asi 2 km pod přehradou. 
Takto navržená hydrocentrála je založena na 
využi琀 největšího spádu Vltavy v úseku Čerto-

vých proudů, kde je spád 163 m. Abychom si 
uvědomili prudkost spádu, tak malé připome-

nu琀: Od Vyššího Brodu k ús琀 Vltavy do Labe, 
v délce téměř stonásobné, klesá Vltava již jen 
o 470 m. Toto „švédské řešení" hydrocentrály 
bylo technicky výhodné a zejména nutné pro 
splnění zadání, tj. využi琀 maximálního spádu 
v jediném stupni. V dubnu 1948 schvaluje 
ministerstvo techniky generální řešení Lipna 

a již 5. května 1948 se konalo ve Vyšším Brodě 
informa琀椀vní řízení. Poté bylo generální řešení 
předáno Hydroprojektu Praha ke zpracová-

ní úvodního projektu. Zásadní způsob řeše-

ní Lipna byl dodržen, neboť se prokázalo, že 
místo přehrady je vhodné a řešení hlubinnou 
elektrárnou v daných morfologických a geolo-

gických poměrů účelné a nejvhodnější z celé 
řady variant. Na rozdíl od generálního řešení 
byly zřízeny dvě samostatné tlačné šachty, 
které měly přivádět vodu vždy jen k jedné tur-
bíně s hltnos琀 46 m3/s. Tímto řešením bylo 
odstraněno konstrukčně velmi náročné rozvě-

tvení přiváděcího potrubí ke třem turbínám.
Kromě dokumentace vlastního vodního díla 
pod zemí bylo nutno vypracovat také projekty 
hydraulické, elektrotechnické a projekt orga-

nizace výstavby, plány nových silnic, železnic, 
mostů, sídlišť a demolice v zátopovém pásmu. 
Koncepce vodního díla s elektrárnou pod zemí 
byla u nás použita poprvé. Součás琀 projektu, 
který byl hotov v září 1950, byla i vyrovnávací 
nádrž ve Vyšším Brodě, která má za úkol re-

gulovat nepravidelné odtoky ze špičkové elek-

trárny.
O prázdninách 1950 byla ve Frymburku zahá-

jena stavba nové levobřežní silnice směrem 

k Lipnu. Na stavbu nastoupili studen琀椀 střed-

ních škol Českobudějovického kraje a za po-

moci krumpáčů, lopat a dřevěných koleček 
měli prorazit skálu v místech, kde se říká „Na 
skalce". Byli ubytováni nad Frymburkem v tá-

boře bývalé německé pracovní služby, který 
byl přejmenován na „Tábor mládeže". Do prá-

ce studen琀椀 nastupovali „v semknutých útva-

rech za zpěvu budovatelských písní", jak píše 
frymburský kronikář té doby. Kronikář Lobl 
v kronice Slupečné píše: „Na místě odplave-

ného mostu je postaven nový, odolnější. Přišli 
dělníci a stavějí silnici někam do kopce pro琀椀 
nádraží. Z toho je vidět, že se zde opravdu 
bude něco stavět. Ona se bude opravdu sta-

vět vodní přehrada, jejíž plány jsou schváleny. 
Bude to stavba málo zde viděná. Podzemní 
hydrocentrála skoro 180 metrů pod zemí. Jak 
neuvěřitelně zní dnes ještě rozhodnu琀, že tu-

neláři prorazí pro Vltavu novou cestu, v délce 
skoro čtyři kilometry hluboko pod šumavský-

mi horami, pod lesy, pod dnešním korytem 
Vltavy. Zdá se to být fantazie. Most přes řeku, 
silnice na kopec, to je začátek této stavby." 
Vladimír Michal popsal začátek stavby pře-

hrady takto: „V září 1950 přijelo po silnici 
z Kaplice do šumavského údolí první nákladní 
auto s díly montovaného baráku bývalé 昀椀rmy 
Ingstav. Blízko železniční lipenské zastávky 

a v sousedství starého lomu, kterému se poz-

ději říkalo „Kamenný hrad", vyrostly brzy dře-

věné kanceláře.
Mistr Bubla se svými pě琀椀 minéry se nas-

těhoval přímo do hos琀椀nce Anny Hou昀欀ové 

a jejich dynamitové nálože trhaly balvany žuly 
a rvaly ze země pařezy se sple琀 kořenů. Těch 
pár minérů přirozeně udělalo mnohem více 
práce než 280 studentů s krumpáči, lopatami 
a dřevěnými kolečky, ale na druhé straně bez 
těchto studentů by nebyla na Lipně „Stavba 
mládeže." Dnes se zdá neskutečné, že studen-

琀椀-svazáci při příchodu do práce připevnili na 
skálu svazácký prapor, zazpívali hymnu demo-

kra琀椀cké mládeže a pak začali pracovat. Stačí 
se však podívat v televizi na 昀椀lmové týdeníky 
z té doby a i já jsem uvěřil. Přesvědčila mne 

o tom i kresba v knize „Tady začíná moře" 

a kronikář Lobl, který zaznamenal: „O prázd-

ninách je zde i Krajská stavba mládeže, která 
ponejvíce pracuje na stavbě silnice. Nedaleko 
Frymburka zde primi琀椀vními nástroji-krumpá-

či, lopatami, palicemi a klíny proráží skálou 
cestu pro silnici. Po prázdninách ubytovací tá-

bor ve Frymburku osiří."

F. SCHUSSER A VODNÍ DÍLO LIPNO, DÍL 1.
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ZAČÍNÁME STAVĚT
Roku 1951 se štáb stavby usídlil ve Vyšším Bro-

dě v hotelu Šumava a prvním vedoucím stavby 
byl jmenován inženýr Kotek. Přišli zedníci Po-

zemních staveb České Budějovice, kteří staví 
další dřevěné baráky jako ubytovny a nahoře 
na kopci se začíná stavět nové zděné sídliště. 
Staví jej dvě stavební čety, kterým mistrují dva 
bratři Fran琀椀šek a Tomáš Hláskovi. Začínají sta-

vět první čtyři zděné domy, které dnes mají 
čísla popisná Lipno jedna až čtyři. Všechny 
čtyři zděné domy mají být do zimy pod stře-

chou a tak na stavbu přicházejí na výpomoc 

i zednič琀 učni. V září 1951 se však na Lipně 
rozšířila zpráva, že se stavět nebude, a tak 
většina zaměstnanců stavbu opus琀椀la. Dřevě-

né baráky osiřely a v hospodě U Hou昀欀ů zůstal 
jen mistr Buble s několika zedníky, kteří měli 
přestavět hospodu na závodní kuchyni. Který 
zedník by rád rušil zaběhlou hospodu, když ve-

dení stavby je od Lipna sedmdesát kilometrů 
až v Českých Budějovicích? A tak se víc pilo, 
než zdilo. Teprve před zimou přišla zpráva, že 
se přehrada stavět bude. Bylo třeba zase dát 
rychle dohromady všech 318 stálých pracov-

níků a dohánět plán, který nikdo při přerušení 
stavby nezměnil. Takže, jak píše kronikář Lobl: 
„Na Silvestra odpoledne se ještě dodělával 
krov na zděném domě. Aby byl nejen splněn 
závazek, ale především, aby byla vyplaceny 
prémie. Měli štěs琀, protože zima je letos mír-
ná, mohla být daleko hrubší, silnější a horší."
Na stavbě Lipna se vystřídalo více než tři 琀椀-

síce stálých pracovníků a asi desetkrát více 
dobrovolných a nedobrovolných brigádníků 
nejrůznějších povolání. Zemědělců, kteří byli 
jako „kulaci" vyhnáni ze svého statku, proto-

že neměli kladný poměr k rozorávání jejich 
mezí a k socializaci vesnice, bývalí hokynáři, 
obchodníci a živnostníci, kterým komunisté 
zavřeli hokynářství, obchody a živnos琀椀. Lidé 

z kanceláří, kteří měli smůlu, že neměli rudou 
stranickou legi琀椀maci a Go琀琀wald vyhlásil heslo 
„sto 琀椀síc úředníků do výroby." Ale i vojáci, kte-

ří bojovali za západní frontě. Jedním z nich byl 
i pilot-major Hendrych, který za bitvy o Anglii 
dostal válečný řád, který mu udělil sám ang-

lický král Jiří. Tady na Lipně dělal injektážníka 
na clonách. Jiný bývalý letec ze západní fron-

ty, který pracoval na Lipně, vlastně již nežil. 
Za druhé světové války byl úředně prohlášen 
za mrtvého a jeho jméno bylo vytesáno na 
rodinném náhrobku na pražském hřbitově 

u Sv. Matěje. Když se po válce vrá琀椀l do Pra-

hy, tak nejen že jeho manželka byla podruhé 
vdaná, ale nemohl dostat potravinové lístky, 
protože neměl občanský průkaz. Ten zase ne-

mohl získat, protože neměl pracovní knížku. 
Když vyžadoval vydání pracovní knížky, tak mu 
úřednice na stavbě Lipna řekla, že pracovní 
knížku mu nemůže vypsat, protože nemá ob-

čanský průkaz.
Na lipenskou „stavbu mládeže" jezdili o prázd-

ninách dobrovolně-povinně studen琀椀 střed-

ních škol. Stalo se to v roce 1952, kdy stu-

den琀椀 tlačili ke skladu železniční vagón. Když 
studentka na levé straně vozu dotlačila vagón 

k rampě, schůdky k plošině brzdaře na voze jí 
zabránily, aby se mohla vrá琀椀t zpět. Tak se sta-

lo, že byla vtlačena mezi stěnu vagónu a ram-

pu a než studen琀椀 vůz zastavili a zatlačili zpět, 
dívka zůstala na místě s těžce poškozeným 
hrudníkem. Nekrvácela, jen byla smrtelně ble-

dá. Zemřela po převozu do nemocnice.
Vedle Spirovo hydrocentrály nad Vyšším Bro-

dem, nedaleko od Čertovy stěny, začali svou 
práci barabové. To byla od samého počátku 
elita mezi budovateli Lipna. Měli se od Vyš-

šího Brodu prokopat mohutným tunelem až 

k budoucí lipenské podzemní elektrárně. Za-

琀m však sbíječkou a lopatou odklízeli stovky 
kubíků zeminy a na tvrdou skálu se ne a ne 
dostat. Byly to tři party, které se ve dne v noci 
střídaly. Jednu z nich vedl Novák. Jeho křestní 
jméno jsem nikde nenašel. V tu dobu se křest-
ní jména nahrazovala slovem „soudruh." No-

vák byl soukromým pekařem u Milevska, kde 
mu znárodnili pekárnu, a tak byl vyslán na Lip-

no, aby místo pečení chleba se zde zavrtával 
sbíječkou a lopatou do hory Luč.
Zima 1951-1952 byla až do února 1952 mír-
ná, ale v únoru 1952 napadlo hodně sněhu. 
Skulinami dřevěných baráků pronikal ostrý 
šumavský vítr a voda se nosila i za třeskuté-

ho mrazu z blízké studánky. Na takovou zimu 
nebyl nikdo připraven, a tak se prak琀椀cky 
veškeré práce zastavily a v novinách se obje-

vila věta: „Jen velké spousty sněhu zabránily 
tomu, že nebyl v únoru splněn plán." Na jaře 
1952 přijíždí na Lipno mnoho nových brigád-

níků. Konečná stanice na elektrické železnici 
to byla zapadlá dřevěná bouda a v ní nerudná 
kostnatá paní pokladní. Od nádraží se šlo roz-

blácenou hliněnou stezkou po dřevěné lávce 
přes Vltavu nahoru do kopce. Všude bylo plno 
hluku motorů těžce naložených nákladních Ta-

ter, rachot vrtacích a bouracích kladiv a bafání 
kompresorů. Po práci se většinou chodilo na 
pivo nebo na něco ostřejšího. Postupně se na 
stavbě otevřela knihovna a začalo hrát kino. 
Na „brigádu" přijel i Vycpálkův umělecký sou-

bor, který večer po práci zpíval pracujícím na 
Lipně krásné lidové písně. Na jaře 1952 ožívá 

i starý lom, kterému se později říkalo „Kamen-

ný hrad.“ Nejdříve zde parta minéra Pražáka 
navrtala skálu. Denně 16 až 20 vrtů. Po nich 
přišli střelmistři a navrtanou skálu odstřelili. 
Největší odstřel roku 1952 měl tři metráky 
trhaviny a po odstřelu bylo tři sta kubíků lo-

mového kamene najednou. Velké odstřelené 

balvany však bylo třeba ještě rozbít sbíječkou 
a těžkými kladivy. Nestřílelo se jen v lomu, ale 
i při stavbě nových silnic a rovnání terénu pro 
stavby dílen, garáží a pomocných staveb. Na 
podzim 1952 při ranním odstřelu skály - výlo-

mu pro gravitační blok, zahynul předák střel-
mistrů Olda. Natáhl si dráty od náloží dosta-

tečně daleko a z krytu za dřevěnou boudou 
odstřel odpálil. Jeden z ostrých úlomků ka-

mene dolétl na boudu, přerazil střešní trámek 

a Oldovi odřízl zadní část lebky. Nejpodivnější 
bylo, že do okolí boudy žádný jiný úlomek ská-

ly nedopadl. Při pohřbu Oldovi jeho kamarádi 
u hřbitova odpálili čestnou nálož. Ve své diplo-

mové práci uvádí M. Musilová, že „stavba pře-

hrady si vyžádala i obě琀椀. Při práci přišlo o život 
12 pracovníků a 35 bylo velmi těžce zraněno."
Vladimír Michal napsal pro druhý díl Jiho-

české pravdy ročníku 1952: „Sníh promísený 
ledovými kapkami vody spojuje vyšebrodské 
kopce s temnou zimní oblohou. Vítr chvílemi 
vzdouvá tuto hustou síť strun podivné veliké 
harfy a už se vysunují před silnicí první domy 
města Vyšší Brod. Za nimi narostl najednou 
známý klášter a každým metrem se blížíme 

k Lipnu - velké vodní stavbě jižních Čech. Vl-
tava uhání kolem boku auta a na kopci spatří-
me v ledové spršce řadu nových, ještě cihlami 
růžových, domů. Jsme téměř na místě. Tyto 
nové krásné domy patří stavitelům Lipna, de-

sítkám a stovkám stálých pracovníků a nad-

šených brigádníků. Než však řeku přinu琀me 

k tomu, aby nám vlévala energii do elek-

trovodních sí琀, než budeme schopni sami 
regulovat zavlažování jižních Čech, musíme 
pilně pracovat na stavbě přehrady, na stavbě 
prvního z vltavských stupňů míru. Generální 
přípravy k mohutnému jarnímu nástupu jsou 

v plném proudu. A tak první slunné dny jara 
letošního roku budou signálem k zahájení 
vlastní stavby lipenského vodního díla, jež se 
řadí svou důležitos琀 hned za naše velké stav-

by socialismu na Ostravsku a na Slovensku." 
Zařadil jsem tuhle ukázku doby se vším všudy, 
i když Vladimír Michal patřil mezi ty „lepší" no-

vináře a rozhlasové reportéry. Pojmy „stupeň 
míru", „stavba socialismu" jsem nemohl vyne-

chat, bez nich by to nebylo svědectví doby.

Zdroj: archiv Fran琀椀ška Schussera (rok 2009)
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na hřišti pod teplárnou

Český rybářský svaz MO Loučovice
pořádá

Rybářské 
závody

dne
8.6.2024

které se uskuteční

Soutěžní pravidla:
1. Povolen 1 prut (feeder, položená, plavaná), vnadění povoleno

2. Soutěžící si sám nahazuje a zdolává rybu, pomoc při podebíraní povolena
3. Hodnotí se míra ulovených ryb (forma bodování: kapr, štika, candát, 

sumec, amur, pstruh 1cm = 1bod, ostatní ryba 1 kus = 1 bod)
4. Měření a zapisování do startovní listiny provádí rozhodčí

5.  Soutěžící po změření rybu bezodkladně pouští
6. Povinná výbava: vyprošťovač háčků, podběrák

Časový rozpis:
Prezentace:
7:00 - 8:00

            Závod:             
1. kolo - 8:00 - 11:30

pauza na občerstvení - 11:30 - 12:30
              2. kolo - 12:30 - 16:00              

Vyhlášení výsledků:
17:00

Občerstvení po čas závodu zajištěno
Startovné: 300 Kč

Kontakt:
Petr Galazka 723 013 125

na hřišti pod teplárnou
v Loučovicích

na

na hřišti pod teplárnou
v Loučovicích

Český rybářský svaz MO Loučovice
pořádá

Rybářské 
závody

15.6.2024
které se uskuteční

Soutěžní pravidla:

Časový rozpis:
Prezentace:
7:00 - 8:00

            Závod:             
8:00 - 12:00

Vyhlášení výsledků:
12:30

Kontakt:
Jan Straka 721 822 237

Petr Galazka 723 013 125

Dětské

Občerstvení zajištěno

dne

Soutěžit mohou děti do 15ti let 
včetně

1. Povolen 1 prut (feeder, položená, plavaná), vnadění povoleno
2. Soutěžící si sám nahazuje a zdolává rybu, pomoc při podebíraní povolena

3. Hodnotí se míra ulovených ryb (forma bodování: kapr, štika, candát, 
sumec, amur, pstruh 1cm = 1bod, ostatní ryba 1 kus = 1 bod)

4. Měření a zapisování do startovní listiny provádí rozhodčí
5.  Soutěžící po změření rybu bezodkladně pouští
6. Povinná výbava: vyprošťovač háčků, podběrák

n
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Strojní konstruktér

Elektrokonstruktér

Konstrukce podest, dopravníkové techniky, automatizace.

Náplní práce strojního konstruktéra je tvorba 3D modelů / 2D výkresové 
dokumentace v programu NX a kusovníků v systému SAP, úzká spolupráce 
s ostatními odděleními a s kolegy v mateřských závodech od fáze návrhu 
po realizaci produktu.

Rozumíš elektrice a chceš se podílet na konstrukci vstřikovacího stroje?
Nebojíš se mluvit v  cizím jazyce a  troufneš si na půlroční školení 
v rakou ském závodu?

SŠ/VŠ vzdělání - strojní

SŠ/VŠ vzdělání - elektro

komunikace se zákazníkem

3D CAD

konstrukční řešení strojů

tvorba kusovníků

návrhy rozváděčových skříní

tvorba schémat

AJ/NJ pokročilá znalost

AJ/NJ pokročilá znalost

ochota cestovat do Rakouska

zaškolení v RakouskuE-Plan

znalost výrobní dokumentace

NX

tvorba 3D modelů 2D výkresy

tvorba kusovníků zprac. návodů

konstrukční podklady pro výrobu

Náplň práce:

Náplň práce:

Očekáváme:

Očekáváme:

Konstr

Náplní 
dokum
s ostat
po rea

Roz
Neb
v ra

kom

tvorb

tvor

kon

Náplň

Ná

Karel Vinš                   +420 380 386 736                   karel.vins@engel.at

www.fb.com/ENGELCZkariera

www.engel.cz

www.pracevengelu.cz
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